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a Grossa de la Diada
recorda molt les tau-
les gimnàstiques ge-

gantines del Primer de
Maig del règim franquista;
es pretén aigualir el caràc-
ter reivindicatiu d’una jor-
nada, fer creure que la si-
tuació que es viu ja ha as-
solit la normalitat més ab-
soluta i que, per tant, les
protestes ja no calen. La
iniciativa no anava sola.

La nova temporada dels
mitjans públics –i els pri-
vats grans, també– s’anun-
ciava com la represa de la
funció d’entreteniment a
costa dels programes amb
pes polític. Per si la cosa fa-
llava, tots els tertulians, uns
molt espanyolistes –extre-
ma dreta inclosa– i d’altres
afins als partits governa-
mentals –això sí, amb inde-
pendentistes crítics en vies
d’extinció– mostrarien la
seva cara més amable da-
vant d’un país que ja no té
cap problema de pes, amb
un govern català que fa les
coses la mar de bé i un go-
vern espanyol que agom-
bola els seus súbdits cata-
lans amb reencuentros i
taules de diàleg. Tots ells
s’apropaven a la Diada amb
aquell somriure de perdo-
navides davant la previsible
punxada de l’ANC, a la qual
retreien que, en el seu ma-
nifest, digués allò que era
una evidència: que els par-
tits independentistes no fe-
ien res per assolir la inde-
pendència que tenien en
els seus programes i que
els va fer arribar al 52%.

Els centenars de milers
de manifestants estaven
tips de sopars de duro pro-
mesos per ministres d’un
Estat que, des de la “Transi-
ción ejemplar”, ho ha mani-
pulat tot perquè no hi ha-
gués transició democràtica
de debò; també estaven
farts de proclames messià-
niques que al darrere, en
lloc de fets, només esperen
una adhesió obedient i
acrítica. I quan l’ANC pro-
posa una data concreta, els
polítics es caguen a les cal-
ces i els calçotets i fan pi-
nya per defensar les seves
nímies parcel·les de poder.
I, és clar, la Grossa de la
Diada, malgrat les travetes,
va ser la manifestació.
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La Grossa
de la Diada

Josep M.
Llaurador

L’Eurocambra tornarà a
debatre l’ús del català en
els plens. El govern espa-
nyol va anunciar ahir que
ha enviat una carta a la
institució europea perquè
permeti l’ús del català, el
gallec i el basc en les ses-
sions plenàries. La petició,
que s’ha fet arribar a la
cambra a través d’una car-
ta signada pel ministre
d’Exteriors, José Manuel
Albares, respon a l’acord a
què van arribar el govern i
l’executiu de l’Estat al ju-
liol en el marc de la taula
de diàleg.

En el text, segons ha in-
format el Ministeri de Polí-
tica Territorial, s’argu-
menta la necessitat de
permetre parlar aquestes
tres llengües per la “de-
manda de transparència i
de millores en la participa-
ció ciutadana en les insti-
tucions de la Unió Euro-
pea (UE)”. A més, el go-
vern espanyol es compro-

met a fer-se càrrec de les
despeses derivades de la
traducció de les interven-
cions en els plens en
aquestes llengües, i insta a
negociar la posada en mar-
xa de la iniciativa. Un dels
requisits era, de fet, que la
proposta fos viable tant en
l’aspecte tècnic com en el
financer. Ara són els mem-

bres de la mesa de l’Euro-
cambra els que hauran de
decidir si accepten o no la
petició del govern espa-
nyol. L’òrgan, que està for-
mat per la presidència de
la cambra i 14 vicepresi-
dències, té una majoria
conservadora, a la qual se
suma també la presidenta,
la popular Roberta Metso-

la. En els plens de l’Euro-
cambra es poden utilitzar
24 llengües reconegudes
com a oficials a la UE. No
és el primer cop que la de-
manda de permetre el ca-
talà en els plens arriba a
l’Eurocambra. La mesura
té precedents el 2005 i el
2009, quan el govern de
José Luis Rodríguez Zapa-

tero va demanar que es
permetessin certs usos de
les llengües de l’Estat a
l’Eurocambra.

D’aquella petició només
va prosperar que, des del
2005, el català sigui llen-
gua de comunicació a la
UE, però no forma part de
les oficials. Des d’aquell
any, per exemple, els ciu-
tadans es poden dirigir en
català a les institucions
europees i els represen-
tants del govern també po-
den fer servir la llengua en
algunes trobades. La con-
sellera d’Acció Exterior,
Victòria Alsina, s’ha dirigit
recentment en català al
Comitè Europeu de les Re-
gions. Ara bé, d’aquella
primera petició no va tirar
endavant la sol·licitud per
traduir al català els textos
jurídics i perquè els euro-
diputats poguessin parlar
la llengua en els plens. Les
dues propostes amb més
repercussió van rebre un
cop de porta de la institu-
ció europea. Ara el futur
de la iniciativa torna a ser
a les seves mans.

Nou intent perquè es permeti
el català a l’Eurocambra
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a L’Estat demana per carta que s’hi pugui utilitzar la llengua en els plens a La iniciativa ja es va
proposar el 2005 amb el govern Zapatero i va acabar amb un cop de porta de la institució europea

Brussel·les

Nazaret R.
González

Imatge d’arxiu d’una sessió del ple del Parlament Europeu ■ ANC
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“El meu cas havia de ser
l’últim, però no ha estat ai-
xí.” Són paraules d’Ester
Quintana, l’activista que
va perdre un ull per l’im-
pacte d’una bala de goma
en la manifestació de la va-
ga general del 14 de no-
vembre del 2012. Ahir tor-
nava al Parlament per re-
clamar davant de la comis-
sió d’estudi del Model Poli-
cial que també es prohibei-
xin les bales de foam que
utilitzen els Mossos d’Es-
quadra en la contenció
d’aldarulls d’ordre públic.
Quintana va exposar que,
malgrat la prohibició de les
pilotes de goma el 2013 ar-
ran del seu cas, fins a sis
persones han estat ferides
de gravetat des de llavors,
aquest cop per projectils de
foam: tres han perdut un
ull, dos han rebut trauma-
tismes i un ha perdut un
testicle.

“Em dic Ester Quintana
i fa gairebé 10 anys vaig ve-
nir per última vegada al
Parlament, quan es van
prohibir les pilotes de go-
ma arran del que em va
passar. Avui torno a ser
aquí per dir-los que la pro-
mesa que ens vam fer com
a societat el 2013 no s’ha
complert.” Així comença-
va Quintana la seva com-
pareixença a la comissió
d’estudi del Model Policial,
ahir divendres.

“Se’ns va dir que els
Mossos utilitzarien el
foam perquè era menys le-
siu, però no ha estat així”,
ha exposat l’activista. Per
argumentar que el foam és
igual de lesiu que les pilotes
de goma, Quintana va des-
glossar els casos dels ferits
de gravetat amb aquests
projectils des del 2013:
tres persones van perdre
un ull –Roger Espanyol l’1
d’octubre i dos persones
més en els disturbis post-
sentència–, dues persones
van rebre traumatismes
cranioencefàlics en els al-
darulls per l’empresona-

ment de Pablo Hasel i un
home va perdre un testicle
el 2018 en les protestes del
21 de desembre. “El poten-
cial lesiu del foam és igual
que el de les bales de goma,
i els casos que els he relatat
ho demostren”, va afirmar
Quintana.

A més, l’activista s’ha
queixat que en només un
dels casos s’ha pogut iden-
tificar l’autor del tret, el
cas de Roger Espanyol, en

que gràcies a vídeos apor-
tats per testimonis es va
poder identificar l’agent
de la Policía Nacional que li
va disparar. “També se’ns
va dir que el foam perme-
tia més precisió i control
sobre l’arma. Però la set-
mana passada un coman-
dament dels Mossos d’Es-
quadra va dir en aquesta
mateixa comissió que les
llançadores de foam no
són una arma de precisió”,

hi afegia Quintana. “Per
tant, si no són menys lesi-
ves ni més precises ni per-
meten la traçabilitat del ti-
rador, pot aquest Parla-
ment contimuar justifi-
cant l’ús de les bales de
foam? Jo ho tinc clar: no.”
“Se sap l’abast d’aquests
projectils i es continuen
fent servir”, va lamentar,
per la qual cosa va dema-
nar compromís i voluntat
política”, va reblar. ■

Quintana, víctima de bala
de goma, demana que es
prohibeixin les de ‘foam’
a L’activista assenyala que, després d’ella, sis persones més també n’han resultat
ferides de gravetat a “El meu cas havia de ser l’últim, però no ha estat així”, diu
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El diputat de Junts per Catalu-
nya, Francesc de Dalmases, va
comparèixer ahir a la comissió
de la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals de Cata-
lunya per donar explicacions
de les “amenaces” proferides
per ell mateix a una periodista
del FAQ’s de TV3 després
d’una entrevista a Laura Bor-
ràs. El diputat va assegurar
que no hauria d’haver tingut la
conversa amb la periodista
“en aquell moment”, però va

Ester Quintana, en la comissió sobre Model Policial celebrada ahir al Parlament ■ EL PUNT AVUI

al·ludir a aspectes com ara la
relació de “confiança” amb la
periodista i el seu tarannà per-
sonal per rebaixar l’incident
que va qualificar de “discussió
encesa”. El director del FAQ’s,
Pere Mas, va aclarir que no es
va denunciar el cas a petició
de la periodista amenaçada
per “por” per la situació de
vulnerabilitat laboral que afec-
tava el programa, que aquella
nit emetia l’última sessió. El
diputat no va convèncer els

grups parlamentaris, que van
qualificar la situació de “molt
greu”, i encara més després de
sentir el director del progra-
ma. Així, la majoria va optar
per refermar la petició d’una
comissió de l’Estatut del Dipu-
tat on s’aprovaria un informe
per valorar quines normes del
codi de conducta hauria pogut
infringir De Dalmases i, si és el
cas, s’obriria un expedient que
podria acabar amb l’expul-
sió. ■

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

De Dalmases s’enfronta a un expedient disciplinari

La presidenta de l’Assem-
blea Nacional Catalana
(ANC), Dolors Feliu, es va
reunir ahir amb el presi-
dent de la Generalitat a
l’exili, Carles Puigdemont,
en qualitat de president
del Consell per la Repúbli-
ca (CpR), a qui va traslla-
dar la proposta perquè
l’executiu català i les for-
macions independentis-
tes facin una declaració
d’independència (DI) a fi-
nals del 2023. Segons van
explicar des de l’ANC, que
va fer un “balanç positiu”
de la trobada a la Catalu-
nya del Nord, es va tractar
la proposta i es van consi-
derar “tots els escenaris”,
però es van centrar més en
les activitats i la comme-
moració del cinquè aniver-
sari de l’1-O.

Segons les mateixes
fonts, Puigdemont “no
s’ha pronunciat” sobre la
possibilitat d’aplicar la DI
perquè la conversa, de gai-
rebé una hora, va estar
centrada a parlar de la
concentració que el CpR
organitzarà a les cinc de la
tarda a l’Arc de Triomf de
Barcelona amb el suport

de l’ANC, Òmnium Cultu-
ral, l’Associació de Muni-
cipis per la Independència
(AMI), la Intersindical
CSC i la Cambra de Co-
merç de Barcelona. De
moment, la DI no ha
rebut cap suport explícit
en les trobades amb el go-
vern –separades amb el
president Aragonès i amb
el vicepresident Puigne-
ró– ni de Junts.

En la trobada també van
parlar de l’èxit de la Diada
de l’Onze de Setembre i de
l’escenari polític actual, i el
CpR va expressar en una
piulada que havien “posat
en comú punts estratègics
i abordar el gran acte” a
l’Arc de Triomf, però no
tenen previst fins avui fer
una valoració de la trobada
i dels escenaris oberts
després de la Diada, per bo-
ca del vicepresident, Toni
Comín, en la seva atenció
als mitjans després de la
reunió del govern del con-
sell que faran a Canet de
Rosselló. En aquest acte
també es formalitzaran les
signatures per legitimar
els més de 32 consells lo-
cals. Diumenge es farà el
ple de l’Assemblea de Re-
presentants, que votarà el
reglament. ■

Feliu parla amb
Puigdemont de
la DI i de “tots
els escenaris”

J.A.
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a El president del CpR no es va pronunciar
sobre la possibilitat d’aplicar-la, segons
l’ANC a Comín n’explicarà els detalls avui

La imatge de la trobada d’ahir entre Carles Puigdemont i
Dolors Feliu que el CpR va publicar a Twitter ■ CPR
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